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Aalisarnermut, Piniarnermut Nunalerinermullu Naalakkersuisoq
Medlem af Naalakkersuisut for Fiskeri, Fangst og Landbrug

Medlem af Inatsisartut Harald Bianco, Inuit Ataqatigiit
HER
 

Svar på spørgsmål nr. 20 til Naalakkersuisut vedrørende ændring af reglerne om-
kring fangst af hvid- og narhvaler, således at det kun er erhvervsjægerne der får 
tilladelse til at fange disse. Vil man indføre særskilt ordning for Østgrønlands ved-
kommende?

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1, har du fremsat spørgsmål til Naa-
lakkersuisut om fangstmuligheder af hvid- og narhval, med fokus på Østgrønlandske for-
hold. Spørgsmålet er henvist til besvarelse hos mit område.

1) Naalakkersuisut agter at ændre reglerne omkring fangst af hvid- og narhvaler, 
således at det kun er erhvervsjægerne der får tilladelse til at fange disse. Vil  
man indføre særskilt ordning for Østgrønlands vedkommende?

Ad 1) Hvid- og narhvaler har altid været yderst vigtige fangstdyr i det meste af Grønland.  
Siden indførslen af fangstregulering via kvoter og en bekendtgørelse tilbage i 2004 er 
der sket ændringer i fangsttryk, -metode og udnyttelse. Forvaltningens viden er kontinu-
erligt vokset med input bl.a. fra den biologiske rådgivning samt fra brugerne. Dette har 
medført  ønske om en revidering af den gældende bekendtgørelse på flere områder, 
bl.a. var der i høringsmaterialet foreslået ændringer i bestemmelserne, om hvem der 
skal være fangstberettiget, således at kun personer med erhvervsjagtbevis skulle gives 
tilladelse til at drive hvid- og narhvalfangst. Dette var et ønske, som KNAPK har skrevet 
om i flere omgange.

Via særmeldingsskema, der er en lovpligtig rapportering af fangsten af enten en hvid- el-
ler narhval, er det muligt at belyse fangstantallet af hvaler rapporteret af hhv. erhvervs-
fangere og fritidsfangere for de sidste par år. Det er dog ikke muligt, at vurdere i hvor  
mange af tilfældene, der deltog andre fangere, og antallet af disse fordelt på de to jagt-
beviskategorier for de enkelte fangster. Data viser, at ud af den nationale kvote gennem 
de sidste par år afrapporteres under et par procent for begge hvaler af fritidsfangere.

I Østgrønland er der ikke fangst af hvidhval og hermed heller ingen kvotetildeling til den-
ne art. Fangstfordelingen af den tilgængelige art narhval er lidt anderledes end i Vest-
grønland. Ud af 12 rapporterede fangster i Ittoqqortoormiit for kvoteåret 2009-2010 blev 
3 (25 %) rapporteret af en fritidsfanger. Ingen fangster blev rapporteret fra Tasiilaq. Der 
var en kvote på hhv. 50 (opfanget 24 % af denne, heraf 6 % af fritidsfangere) og 35 stk. 
For kvoteåret 2010-2011 er dd. modtaget 4 særmeldingsskemaer ud af 20 anmeldte 
fangster i Ittoqqortoormiit, hvoraf 2 (50 %) er rapporteret af en fritidsfanger. Fra Tasiilaq 
er rapporteret 10 fangster alle af erhvervsfangere. Der er atter en kvote på hhv. 50 (op-
fanget 40 % af denne, heraf 4 % af fritidsfangere) og 35 stk. (opfanget 29 % af denne,  
heraf 0 % af fritidsfangere) (se tabel 1). 
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Tabel 1. Oversigt over modtagne særmeldingsskemaer fra Østgrønland på narhvalfang-
ster i kvoteårene 2009-2010 og 2010-2011.
Kvo-
teår

Forvaltningsområde. 
Antal  fritids-  og 
erhvervsfangere.

Rapporterede 
fangster FRI / 
PIN, stk.

Rappor-
te-rede 
fangster, 
stk.
total  /  an-
meldte 

Kvote  / 
kvote-
forbrug 

Kvote  for-
brug  FRI  / 
PIN

2009-
2010

Ittoqqortoormiit
94 (84%) / 18 (16%)

3 (25%) / 
9 (75%)

12 / 12 50 / 12 
(24%)

6% / 
18%

2009-
2010

Tasiilaq
36 (42%) / 50 (58%)

0 35 / 0 
(0%)

2010-
2011

Ittoqqortoormiit
104 (84%) / 20 (16%)

2 (50%) / 
2 (50%)

4 / 20 50 / 20 
(40%)

4% / 4%
32%  minus 
info

2010-
2011

Tasiilaq
40 (29%) / 99 (71%)

0 (0%) / 
10 (100%)

10 / 10 35 / 10 
(29%)

0% / 
29%

• Det  er  som  nævnt  i  spørgsmål  nr.  20  korrekt,  at  der  er  registreret  færre 
erhvervsfangere end fritidsfangere i Ittoqqortoormiit i de sidste par år. Samme 
fordeling ses derimod ikke i Tasiilaq, hvor godt 2/3 betalte beviser er erhvervs-
fangerbeviser. 

• Det er korrekt, at der er godt 20 betalte erhvervsjagtbeviser i Ittoqqortoormiit. I  
Tasiilaq er antallet derimod mellem 50–100 stk.

• Fangstoplysninger om 30-40 fangede narhvaler i Ittoqqortoormiit er dobbelt så 
høje, som dem APNN er vidende om. Oplysninger om en fifty-fifty rapporterings-
fordeling er  korrekt  for Ittoqqortoormiit  på de 4 særmeldingsskemaer,  der  er 
modtaget. Det er dog vanskeligt at vide, hvordan fordelingen af rapporterede 
fangster mellem fritidsfangere og erhvervsfangere er for det endelige antal ned-
lagte narhvaler. Det er korrekt, at der er rapporteret 10 narhvalfangster i Tasi-
ilaq, alle er dog rapporteret af erhvervsfangere.

• Det er korrekt, at en lav andel af kvoten tildelt Østgrønland udnyttes. I kvoteåret 
2009-2010 er således ikke rapporteret nogen fangster fra Tasiilaq.

Det er således meget anderledes data Departementet for Fiskeri, Fangst og Landbrug 
(APNN) sidder med end det i det nævnte i spørgsmål nr. 20. APNN er derfor interesse-
ret i at vide, hvor oplysningerne stammer fra.

Flere høringssvar melder negativt ud mod forslag om eksklusiv tildeling af kvoter til per-
soner  med  erhvervsjagtbevis,  heriblandt  Fangstrådets  repræsentant  fra  TPAK,  KA-
NUKOKA, forvaltningen i Qaanaaq, Upernavik, Qeqertarsuaq, Ilulissat samt TPAK med 
lokalafdelinger fra Uummannaq, Disko Bugt området og ned til Sisimiut, der har frem-
sendt underskriftindsamling på 1014 stk. imod denne ændring. Der er udtalelser om, at 
den vil ødelægge lokalsamfundet, være et brud på rettigheder som borger i Grønland, 
og at fødegrundlaget ikke kun skal tilgodese fangeren, særligt ikke da der normalt i dag-
liglivet  i  nordlige  områder  ikke  skelnes  mellem de  to  jagtbeviskategorier  ved  denne 
fangsttype. 
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For ændringen er KNAPK med lokalforeninger, Kommune Kujalleq samt Kommuneqarfik 
Sermersooq.  KNAPK har  ved tidligere  skrivelser  argumenteret  for,  at  personer med 
erhvervsjagtbeviser bør prioriteres ved begrænsninger af begrænsede ressourcer. 

Ingen  høringssvar  er  modtaget  fra  Østgrønland,  hverken  fra  lokal-forvaltningen  eller 
KNAPK / KNAPP / TPAK.

Udkast til Selvstyrets bekendtgørelse nr. xx af yy. 2011 om fangst og beskyttelse, der af-
leveres til Naalakkersuisut for godkendelse, har indarbejdet hovedparten af de indkom-
ne høringskommentarer, hvorved beslutningsudkastet er forskelligt fra versionen sendt i 
høring. 

Bekendtgørelsen lægger nu op til, at Kommunen kan tildele fritidsfangere mellem 0-10 
% af forvaltningsområdets kvote. Det vil så være op til kommunalbestyrelsen i samråd 
med relevante foreninger, at afgøre om dele af den tildelte kvote kan tilfalde personer 
med fritidsjagtbevis eller ikke. På den måde er der taget hensyn til høringssvarene.

På alle fangster kan fangere af begge jagtkategorier deltage, ifald der er indbyrdes enig-
hed om dette. Kommunen kan ved tildelingen sikre, at en vis andel af kvoten gives til 
hver jagtbeviskategori, men dette behøver ikke at ekskludere nogen fra fangsten, hvis 
de lokale parter ikke ønsker dette. Og vice versa for den andel af kvoten, der er givet til  
hhv. erhvervsfangere og fritidsfangere, kan den pågældende organisation modsætte sig 
deltagere fra anden jagtbeviskategori. I Østgrønland har fritidsfangere i Ittoqqortoormiit 
for de sidste to år i gennemsnit rapporteret 5 % af den totale kvote, og der er ingen rap-
porterede fangster fra fritidsfangere fra Tasiilaq. 

Det er således min overbevisning, at de gældende fangstforhold vedrørende narhval på 
Østkysten ikke ændres ved den nye bekendtgørelse, så vidt de involverede parter ikke 
selv ønsker en ændring af den nuværende fangstpraksis, herunder fællesfangst med 
deltagelse af begge jagtbeviskategorier. Det er dog vigtigt at understrege, at der med 
den nuværende lovgivning ikke sker forskelsbehandling mellem områderne, og at vi har 
standardiserede bestemmelser. 

De fremviste data i  forbindelse med spørgsmålet  er ret  forskellige fra oplysningerne 
APNN har modtaget fra Sermersooq Kommune, hvorfor vi i samarbejde med kommunen 
vil arbejde for at få de rette oplysninger. Også af den årsag kan jeg ikke gå med til indfø-
relse af anderledes bestemmelser i Østgrønland. Jeg kan i øvrigt oplyse, at mit Departe-
ment vil have fokus på vigtigheden af fangstrapportering og indsamling af fangstdata fra 
og med 2011, og at Østgrønland er det ene fokusområde.

Jeg skal meddele, at jeg agter at afslutte bekendtgørelsesarbejdet snarest muligt, og 
henvise til at de enkelte kommuner eller forvaltningsområder kan udstede kommunale 
vedtægter, der dog kun må være stramme i sin lovgivning end selve bekendtgørelsen.

Med venlig hilsen

Ane Hansen
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